
ристанню продуктивних сил Ук
раїни Національної академії на
ук відпрацювали програму зайня
тості, центральне місце в якій 
відведено соціальному захисту 
трудового колективу ЧАЕС. По
ложення цих документів і лягли 
в основу програми перспектив
ного розвитку. Чому вона розроб
ляється на період до 2005 року? 
Тому, що ми мали на увазі 
термін, коли треба починати 
займатись виведенням станції з 
експлуатації згідно з проектом, 
тобто після 30 років роботи.

Програма створювалась разом 
з Науково-дослідним еконо
мічним інститутом М інеко
номіки України. При цьому ви
користовувались весь наш досвід, 
здобутки генерального плану за
будови Славутича як справді су
часного міста. До розробки про
грами також запрошувались ек
спертні групи славутчан, які 
представляли всі верстви насе
лення, різні галузі виробництва, 
в тому числі ЧАЕС. Через ділову

передбачається, що в місті буде 
аж 34 тисячі жителів. Тоді 
соціальна інфраструктура розроб
лятиметься згідно з цією циф
рою.

Усі розрахунки ведуться за су
часними вітчизняними і за
рубіжними методиками. Обмір
ковуючи перспективу, ми по
рівнювали славутицькі показни
ки із тими досягненнями, які на 
сьогодні є в Україні, зокрема в 
Києві. Виявляється, Київ має не
погану базу соціальної інфраст
руктури. Так у столиці й має бу
ти. Брали для порівняння й ок
ремі міста Європи — Прагу, 
Берлін, а також середні показни
ки по таких країнах, як Франція, 
Німеччина, Швеція й США. Зав
дяки аналізу ми намітили такі 
рівні, які можуть задовольнити 
жителів Славутича на цьому 
етапі.

-  Чи виникали труднощі в ході 
підготовки програми ?

- Особливих ускладнень, 
здається, не виникало. Проте ча

Як оцінює Науко
во-дослідний еко
номічний інститут 
Мінекономіки Ук
раїни, місто Славу
тич за станом роз
витку охорони здо
ров’я, фізкультури 
та спорту, кому
нального господар
ства і деяких інших 
галузей соціальної 
інфраструктури пе
ребуває нині на рівні, 
якого Україна досяг
не в 2015 - 2025 ро
ках.

Цифри для порів
няння. В Славутичі 
на кожну тисячу 
жителів припадає 
15-16 лікарняних 
ліжок, у Києві - 13,5, 
у США - менше ше
сти.

Славутич: а що — у 2005-му?
А й справді, яким буде 

місто енергетиків через 
десять років? На це запитання да
ти вичерпну відповідь важко 
навіть меру Славутича Володи
миру Удовиченкові, з яким роз
мовляв наш кореспондент. Не 
викликає сумніву одне: місто бу
де. Попри велику політику, по
при круті віражі вітчизняної еко
номіки, попри сумніви скептиків. 
Тому й розробляє програму пер
спективного розвитку соціальної 
інфраструктури на період до 2005 
року.

—  Володимире Петровичу, чим 
викликана підготовка такої про
грами?

— Змінами в житті міста. 
Пригадайте, яким райдужним, 
оптимістичним виглядало його 
майбутнє. Славутич створював
ся, щоб повністю використати 
потенціал Чорнобильської АЕС. 
Але коли політики заходились 
приймати рішення про достро
кове виведення з експлуатації 
станції, виникла необхідність 
розробки концепції розвитку 
міста. Адже Славутич і ЧАЕС — 
одне ціле.

Розробка перспективи соці
альної інфраструктури практич
но триває з 1992 року. Причому 
прагнемо діяти на наукових за
садах. Ще у рішення Верховної 
Ради про закриття ЧАЕС нам 
вдалось запропонувати пункт про 
соціальний захист працівників 
станції і жителів міста Славути
ча. З допомогою Ради по вико

гру, проведену міським центром 
ЮНЕСКО, наші жителі відпра
цьовували модель майбутнього 
міста.

—  Основні положення програ
ми?..

— Політичні рішення прий
маються миттєво. Та станції і 
місту в таких умовах немає змо
ги працювати нормально. І тому 
ми не чекали, доки гряне грім. У 
нашій програмі передбачено три 
можливі варіанти. Перший: ко
ли все-таки буде дострокове ви
ведення ЧАЕС з експлуатації. Під 
це спрогнозовано демографічну 
ситуацію з урахуванням відтоку 
людей. Другий варіант: все ли
шається в нормі, станція від
працьовує свій проектний термін 
у встановленому порядку, з ре
конструкцією. Під цю мож
ливість здійснено розрахунки на 
27,7 тисячі жителів. Передбаче
но і третій варіант: ЧАЕС пра
цюватиме, але розпочнеться ро
бота по створенню принципово 
нових технологій, в тому числі 
енергетичного комплексу. Якщо 
в урядових колах заговорили про 
газотурбінні установки, то йдеть
ся про нові технології виробниц
тва електроенергії. В такому разі

сом тим, хто працював над про
грамою, доводилось долати пев
ну психологічну інерцію. Так, у 
пропозиціях експертних груп 
славутчан майже не було пору
шено проблем культури. Зокре
ма, ніхто не висловився про не
обхідність будівництва містечка 
дитячих атракціонів. Як не див
но, дитмістечко випало і з поля 
зору київських економістів. А 
міськрада вирішила, що містеч
ко для дітлахів у нас таки буде. І 
перший атракціон збудуємо вже 
цього року.

У чому ж причина інерції? 
Справа в тому, що всі ми вихо
вані на вельми небезпечній кон
цепції для майбутнього. Свого 
часу вона була більш-менш 
прийнятною. Та прийшов час, 
коли такий підхід уже гальмував 
розвиток. І 80-ті роки це підтвер
дили остаточно. Що маю на 
увазі? У нас завжди була одна ме
та: виробляти більше залізобето
ну, металу, цегли, будувати за
води, атомні станції... А вся 
соціальна сфера відходила на 
другий чи третій план. У цьому 
була наша драма. Лише деклару
валось, що все для людей. І те
пер багато хто не може вирватись

з полону тих декларацій.
Робота над програмою не

сподівано відкрила нам очі на ба
гато фактів. Наприклад, вважа
лось, що славутчани добре забез
печені житлом. Так, добре. Але 
не всі категорії. А якщо брати пе
ресічно, то виявляється, що у нас 
показник нижчий, ніж у Києві і 
в цілому по Україні.

—  З дослідження, виконаного 
науковцями Економічного інсти
туту, видно, що в Славутичі на 
кож ну лю дину припадає по 16 
квадратних метрів житлоплощі, 
у  столиці — на 1,3 метра більше, 
а по Україні — на 2 ,2  метра  
більше. Коли ж порівняєш із за
безпеченням житлом у  німців (  се
редній розмір квартири  —  135 
квадратних метрів )  чи шведів (94 
квадратних метри ), то мимохіть 
можеш втратити оптимізм. І все 
ж фахівці прогнозують, що Сла
вутич зможе досягти українських 
норм —  23-х метрів на людину — 
в 2010 році.

— Ось коли вийшли на по

верхню проблеми селища славу- 
тицьких будівельників Лісового. 
І ми повинні поправити це ста
новище. Політика міськради, ви
конкому у цьому питанні зали
шається незмінною: робити все, 
щоб вирішувати проблему пере
селення будівельників.

— Є ще й така парадоксальна 
цифра. У  Славут ичі на 23-24  
відсотки більше норми місць у  дит
садках і школах. А фактично місць 
бракує.

— Так. У нас така народжу
ваність, якої жодним генпланом 
передбачити не можна. Розрахун
ки показують: місто почне умов

но старіти з 2000-го року. А як
що ми перейдемо до будівниц
тва нового енергетичного комп
лексу, середній вік славутчан (з 
урахуванням припливу нових лю
дей) знову “помолодшає”. Коли 
ми введемо в дію ще дві школи, 
які нині будуються, то нам після 
2006 року не доведеться споруд
жувати нові. Згодом також не бу
де потреби і в збільшенні місць у 
дошкільних закладах.

Отже, якщо раніше ми в ро
боті покладались переважно на 
інтуіцію, то тепер на наукові за
сади. Але розрахунки зроблено не 
для того, щоб цифри автоматич
но перенести до плану розвит
ку. Ми тепер відпрацьовуємо все 
з урахуванням наших можливо
стей, визначаємо пріоритети, 
послідовність реалізації програ
ми. Щоб зрештою місто могло 
перетворитись на технополіс. Ко
ли наша програма перспективно
го розвитку набуде завершеного 
вигляду, направимо її до Кабінету 
Міністрів. Ознайомимо з нею і

урядову групу, яка буде працю
вати із зарубіжними експертами 
при вирішенні проблем виведен
ня ЧАЕС з експлуатації. На мою 
думку, будівництво нових енер
гетичних потужностей в Славу
тичі має бути безумовно чільним 
питанням соціального захисту 
працівників ЧАЕС. А якщо по
тужності не споруджуватимуть, то 
ми повинні зробити все, щоб 
станція відпрацювала повністю 
свій ресурс. А тим часом збу
дуємо той же об’єкт, але вже са
мостійно. Зрозуміло, це склад
ніший варіант.

Хотілось би, щоб Славутич

показав приклад створення 
соціальної інфраструктури міст, 
особливо для населених пунктів, 
які потрапили в зони радіаційно
го забруднення. Мрію про те, аби 
наше місто перетворилось в 
своєрідну лабораторію, де була б 
відпрацьована ідея побудови 
соціальної держави.

—  До створення наукової мо
делі соціальної держави не дорос
ла, здається, навіть Швеція. То 
ж повернімось на грішну землю ? Як 
буде втілюватись програма пер
спективного розвою інфраструк
тури ?

— Розвиватиметься далі. Це 
буде основний документ. А неза
баром по кожному напрямку — в 
побуті, торгівлі, спорті, кому
нальному господарстві чи, напри
клад, культурі — розроблятиме
мо локальні програми з залучен
ням експертних груп славутчан.

Дуже важливо, що ми відій
шли від того, коли одна людина 
говорила що, де, коли і як 
потрібно робити. Зрозуміло, не 
можна недооцінювати роль осо
бистості в історії. Але не можна і 
перебільшувати її. Якщо ми всі 
вважатимемо Славутич своєю 
справою, своїм болем і радістю, 
то це переверне світовідчуття 
кожного з нас. І тоді думка про 
місто-лабораторію не буде здава
тись віддаленою в часі.

В . К .

За прогнозом Науково-дослідного 
економічного інституту в Славу
тичі в 1996 році проживатиме 
6631 сім’я, в 2001 році — 7301, а в 
2006 році — 8108 сімей. За цей же 
час кількість одинаків зросте з 199 
до 405.

Одинаки Славутича, єднай
тесь!..

Телеоператори, фо
токореспонденти в 
Славутичі нині сприй
маються звично, як і 
торговці квітами. Та 
ось вийшов на вулицю 
наш художник Олег 
Солдатенко, і вулиця 
прореагувала на його 
появу. Ну що, здава
лося б, принадливого у  
старих як світ олів
цеві, перові, туші? Од
нак допитливі дітла
хи тут же оточили 
тісним колом худож
ника, зазираючи в йо
го етюдник.

Звивист і л ін ії на 
білому папері —  нероз
гадані лінії життя на 
долоні. Художник зо
середжується на пле
нері, як прихожанин 
під час молитви.

Погляньмо разом з 
ним на своє місто. Чи 
бачили ми його таким 
раніше?


